
   Zima byla velice mírná sněhu nebylo a rok počínal dosti živě na události. Dostavila se vládní krise která měla určitý vliv i 

do naší obce. 20.února byl sjezd odborářů v Praze. Ministři stran nár. soc. lidové a demokratické slovenské podali demisi, 

načež se svolal sjezd odborářů, pracujícího lidu měst i venkova a usnesly se je nepřijmout zpět tj. Nar.soc.lidovou a 

demokraty slov. Smysl a význam únorových událostí, oč běželo v únoru tohoto roku. Běželo v podstatě o záměrně 

připravovaný pokus domácí a s ním spojené zahraniční reakce o rozvrat našich lidově demokratických poměrů. Skončili 

jejich zdrcující porážkou, Únor byl takto velkým měřením sil na jedné straně reakčním, na druhé straně pokrokovým lidově 

demokratickým. Únorové události zahájili novou etapu ve vývoji naší lidově demokratické republiky, jejímž politickým 

nositelem je obrozená Národní fronta. Z naší vesnice z dělníků nebyl v Praze nikdo. Poté byla ustavena nová vláda lidu 

v čele Klementa Gottwalda, za týden byl svolán sjezd rolníků, z Habrovan byli na tomto sjezdu Švestka Josef, kolář, 

Bednařík Ant., Bartl P. rolník, Malík Josef, Malík Šim.  

   Po sjezdech a všech věcech které se odehráli kolem nás postihly i revolučně naši obec a to takto. 

 

 Přišli do místní úřadovny místního nár. výboru občané, Havlíček Matěj jako politický vězeň Buchta Boh., Přikryl 

Dom. a suspendovali členy nar. výboru, žádali je by se vzdali a vydali klíče od úřadovny dosti brutálně, tehdejší předseda 

František Pilát jim beze všeho násilí vše jim předal klíče a skrátka všechno. Dále byli zbavení a vyloučení členové nár. 

výboru za lidovou Pilát Fr., Varta Fr., za nár. soc. Pospíšil Fr. poštmistr, Pelikán Bohdan zedník, dlouholetý pokladník obce. 

Za soc.dem. Dvořáček Tom rolník. Jako důvod uvádí strana revoluční komunistická že členové nerespektují nové řády, což 

není správné, jelikož členové se řídili dle disciplíny strany které jim toto nařizovali, takže tito lidé jsou šikanováni nevinně. 

   Dále byli vyloučeni členové ze zdejší záložny Meitner Josef, stolař dělník předseda doz.rady Varta Fr. člen předs. Pelikán 

Boh. Večerka Josef. Skrátka vše bylo zbytečné pro venkov dělník byl proti dělníku a rolník proti rolníku. 

 

 Utvoření akčního výboru

Švestka Josef, kolář č.101      Přikryl Dom. 

Novák Ant. Zedník      Kostelka Tom č.19 

Fabo Emil děl.       Daněk A. zahrad 

Pazdera J. děl.       Režný Fr. sokol ? 

Konečný K. 

Rousek T. naj. rol. 

Chalupa Tom, rolník 

Pelikán Fr. 

Růžička Vikt. 

Buchta B. 

 

 Obrozený nár. výbor

Komunisté předseda Josef Švestka, kolář 

  Obroučka Jan, stol. děl. 

  Novák An., zed. 

  Konečný Karel 

Soc.dem. Buchta Boh. kovoděl. tajem 

  Přikryl Dom. 

Lidová  Kostelka Tom č.19 rolník 

9.května se pořádal den vítěství kde Sokolská jednota uspořádala těl. besídku proslov měl pan řídící Lukášek Oldř. na téma 

jednotná tělovýchova. 

28.května byla oslava p.Presidenta E.Beneše u p.Hasáka kde promluvil p.Řídící Pl.Lukášek na téma život p.presidenta 

účast byla velká. 

 

 

 



10.března
   Stratili jsme vzácného člověka. 

10.března 1948 nás náhle opustil ministr Jan Masaryk člověk jenž měl nesčetné přátele po celém světě. Narodil se 14.září 

1886 jako syn profesora Dr.T.G.Masaryka, pozdějšího našeho presidenta, národ truchlil, dobrého člověka už nikdy 

neuslišíme jeho upřímné Dej Vám Pánbůh dobrou noc ! 

 

Jaro
   Jaro bylo dosti příznivé a úroda se lepší. 

 

Odstoupení presidenta, třetí president 
   Dne 7.června 1948 odstoupil ze svého úřadu Dr. Eduard Beneš jako president Osvoboditel. 14.června 1948 byl zvolen náš 

krajan třetí President sjednotitel Klement Gottwald. Pan President narodil se 23.listopadu 1896 v Dědicích na Moravě otec, 

malorolník dal syna vyučit truhlářem a pracoval v Rousínově u f. „Tuskulum“ z naší obce s občanem Viktorem Růžičkem. 

 

 

 

 

 

 

Následuje strana s podpisy účastníků Česko americké mise na zámku z roku 1947 
 

 

 

 

 

 

Odešel
   Pokorně a tiše musíme vzíti z rukou osudu co nám dal. Dne 3.září 1948 v 18,10 hod. v Sezimově Ústí klidně, jakoby 

v hlubokém spánku skonal president Dr.Ed.Beneš v kruhu své rodiny. Odešel nám navždy……..Ne! Věřím že Dr.Beneš 

zůstává navždy v dějinách naší republiky v dějinách velkého zápasu československého lidu za svobodu a nezávislost, za 

stát pokrokový a sociálně spravedlivý. Jeho duch bude s námi i nadále stejně jako duch Masarykův a duchové velikých synů 

národa našeho dávno zemřelých. 

 

Žně 
   Žně byli dosti dobré takže rolnictvo splnilo kontigent ve prospěch národa až 80%. 

 

Podzim
   Řepa cukrovka byla dosti postižená poněvadž se až 3 krát sela a vždy ji sežrali škrobáci, bylo po měřici 40q až 60q, cena 

60Kč. Brambor se urodilo hojně. 

 

Rozhlas 
   Letos byl postaven v naší obci rozhlas, asi 15 amplionů, cena asi 160 tisíc Kč. Občané na ně složili asi 90 tisíc Kč, sbírkou 

po občanech, takže sluha tak zvaný policajt odpadl a je zde hlasatel Tomáš Kostelka rolník. 

 

Zrušení mostu
   Ze zámku byl velký železný most který spojoval zámek a zámecký park z dob Gomperců kdy se chodili pokochat do parku. 

Most byl sbořen firmou Antonína Šafránka zdejšího kováře asi za 30 tisíc Kč. 



Úmrtí
Dundálková Hedvika nar. 15.10.1900  zemřela 18/1.1948 

  Zouhar Václav  nar. 1/10 1846  zemřel 3/2 1948 

  Paludová Marie  nar. 14/8 1893  zemřela 12/3 1948 

  Vintrová Barbora  nar. 25/11 1872  zemřela 16/3 1948 

  Hrdinka Josef  nar. 8/9 1873  zemřel 5/4 1948 

  Čalkovský Frant.  nar. 29/1 1863  zemřel 11/4 1948 

  Havlíček Josef  nar. 6/11 1868  zemřel 19/4 1948 

  Palíšek Ed. hostinský nar. 27/10 1872  zemřel 8/5 1948 

  Pelikán Fr. legion. nar. 5/5 1883  zemřel 2/6 1948 

  Gotwald Jar.  nar. 29/9 1869  zemřel 26/6 1948 

  Frycova Anežka  nar. 10/5 1856  zemřela 16/9 1948 

  Varta Jan roln.  nar. 29/8 1867  zemřel 27/10 1948 

 

 

   Zima byla velice mírná a suchá bez sněhu příští rok bude suchý. 

 Rok 1948 byl bohat na události ve vnitrozemí přeměna státníků a mnoho úmrtí státníků. I já se loučím rokem 1948, 

jsem zbaven funkce psaní kronikáře je zvolen nový Josef Malík. Psal jsem jak jsem mohl jako občan se školou 8 třídní 

obecnou, ale cítil jsem jak s národem a místními občany. Doba jde rychleji 2letý plán byl dobře splněn a vkročujeme do doby 

pětiletého plánu budování přičiníli se každý občan docílíme cíle. 

 

 Přeji do budoucna mnoho zdaru 

 

        Přeje a zapsal 

        Meitner Josef 

       stolařský dělník Habrovany č.25 

 

    


